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مدیر روابط عمومی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد ؛

سرویس سیاسی- روابط عمومی های سازمان ها 
مغز متفکر و چشم بینای آن مجموعه به حساب می آیند 
که تاثیر بســیاری در پیشبرد اهداف سازمان و موفقیت 
آن دارند. از جمله روابط عمومی های موثر و حساس، 
روابط عمومی های ســازمان های مناطق آزاد است که 
به مســیر پیشرفت و دیده شدن بسیاری از فعالیت های 

مناطق آزاد ایران  کمک شایانی می کنند.
 در گذشــته بســیاری از مردم، مناطق آزاد را به 
محلــی برای واردات خودروهــای لوکس و درگاهی 
برای واردات و خرید اجناس شــیک می دانســتند اما 
امروز بســیاری از ظرفیت ها و پتانسیل های این مناطق 
برای عموم مردم شناســانده شده است که بخشی از آن 
مرهون فعالیت های روابط عمومی های ســازمان های 

مناطق آزاد است.
 در زمینه نقش روابط عمومی سازمان های مناطق 
آزاد در شناساندن هرچه بیشتر پتانسیل ها و ظرفیت های 
ایــن مناطق به مردم و فعالان اقتصادی گفتگویی با درنا 
کســرایی، مدیر روابط عمومی دبیرخانه شــورایعالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی انجام داده است که مشروح 

آن در پی می آید.
 * نقــش روابط عمومــی در موفقیت یک 
ســازمان را چطور ارزیابی می کنید؟ و به طور 
خاص نقش روابط عمومی در پیشــبرد اهداف 

سازمان های مناطق آزاد به چه شکل است؟
- از نظر من روابط عمومی یک فرستنده و گیرنده 
همزمان اســت که باید پیام را از سازمانش به مخاطب 
خــاص خود منتقل و همینطــور بازخورد و حتی پیام 
اختصاصــی مخاطبش را دریافت و به ســازمان منتقل 

کند.
ایــن چرخه کــه مدام در حــال حرکت و آمد و 
شــد اســت؛ یک نقطه عطفی به نام پیام دارد.  روابط 
عمومی آنجایی نقش خودش را نشان می دهد که بتواند 
پیامش را برای فرستادن به بهترین شیوه ممکن تبیین و 
آراســته کرده و بر اساس سلیقه مخاطب چینش کند و 
از آن مهمتر آن اســت که پیامی که از مخاطب دریافت 
می کنــد را در هر ســطح و موقعیتی به بهترین شــکل 
ممکن شــفاف، واضح و صادقانه به سیســتم خودش 

منتقل سازد.
 اینجا اگر این آمد و شد و این انتقال پیام به درستی 
صــورت گیرد، می توانیم بگوییــم که روابط عمومی 

شکل گرفته و وظیفه اش را درست انجام داده است.
در مورد روابط عمومی های ســازمان های مناطق 
آزاد زمانی می شود صحبت کرد که جنس منطقه آزاد را 
شناخته باشیم که لازمه آن این است که یا در آن محدوه 
زندگی کنیم یا اینکه راجع به آن تحقیق و مطالعه کرده 
باشــیم و یا در آن فضا و ارتباطات آن حضور پیدا کرده 
باشــیم و به یک شــکل غیر مستقیم فضا را درک کنیم؛ 
چرا که مناطق آزاد ما در کشور، اگر کاری به بحث های 
اقتصادی آن نداشته باشیم، موقعیت جغرافیایی خاصی 
در گوشــه گوشه کشور هســتند با موقعیت عمومی و 
مردم بومی با فرهنگ خاص خودشان که بنا به شرایطی 

در سال های گذشته منطقه آزاد نام گرفته است.
اگــر بخواهیم روابط عمومی منطقه آزاد باشــیم 
و کارمــان را پیش ببریــم اول از همه باید این موقعیت 
جغرافیایی را با حضور مردم و فرهنگشان درک کنیم.

در حقیقت محدوده منطقه آزاد بناست بر اساس 
تعاریــف جهانی و تعاریف داخلــی و قوانین آن، در 
فرآیند تبادلات تجاری و اقتصادی نقش پر رنگی بازی 
کند. شــما برای پیشــبرد اهداف در این مناطق موفق 
نخواهی بود مگر اینکه درک مناسبی از مردم و فرهنگ 

آن منطقه داشته باشند.
از ایــن نقطــه می توان متوجه شــد کــه روابط 
عمومی های ســازمان های مناطق آزاد چه نقشــی می 
توانند برای ســازمان هایشان ایفا کنند. اول از همه باید 
درک درســتی از مردم داشته باشــند و باید سعی کنند 
فرهنگ و منش آن ها را بشناسند و باید یک پله پیشرفت 
کنند و درک درســتی از شرایط اقتصادی منطقه داشته 

باشند لذا فعال اقتصادی، نیاز ها و... را باید بشناسند.
پس به طور خلاصه می توان گفت، روابط عمومی 
مناطق آزاد باید جنس جغرافیایی، فرهنگی و انسانی آن 
منطقه را به خوبی بشناسد  بعد از درک مناسب فرستنده 

و گیرنده خودش را با آن شرایط تنظیم کند.
روابــط عمومی هــای ســازمان های اقتصادی 
چارچوبی به نســبت ســخت و تبادلگرا دارند، اما در 
موقعیــت مناطق آزاد ما بــا جمعیت غالبا بومی مواجه 
هستیم و برای ارتباط گرفتن و کارایی داشتن فرستنده 

و گیرنده نیاز به شناخت موقعیت اجتماعی است.
فصل مشــترک فعالیت همــه روابط عمومی ها 
در بحث اطلاع رســانی، تبلیغات و ... است که آن هم 
ابزار های مختلفی را می طلبد و رســانه ها اصلی ترین 
آن ها هســتند. رســانه های بومی منطقه باید اولین رده 
تعاملی رســانه باشــد و بعد از آن رسانه های استانی و 
سپس ملی قرار دارند. اگر در بخش اول موفق باشند و 
ارتباط اولیه را به خوبی شــکل دهند و با جامعه رسانه 
محلی که بخشــی از جامعه محلی را تشــکیل می دهد 
ارتباط مناسب برقرار کنند می توانند ارتباطات مستمر 

بعدی با آن ها و حتی سایر رسانه ها شکل دهند.
* در حقیقت روابط عمومی ها قلب تپنده 
سازمان هســتند که حضورشان نقش تعیین 
کننده ای در پیشــبرد اهداف ســازمان دارد؛ 

شریان های این قلب تپنده کدام اند؟
 - روابــط عمومی ها به معنای واقعی قلب تپنده 
یک مجموعه هستند چرا که در هر شرایطی موضوعی 
برای پیگیری و بررسی دارند، چرا که همیشه موضوعی 
برای اتفاق افتادن در حوزه یک ســازمان و ســاختار 

وجود دارد.
 ممکن اســت در یک برهه زمانــی کوتاه مدت 

یک معاونت در مجموعه برای مثال معاونت اقتصادی، 
موضوع به روز و قابل پیگیری نداشــته باشد، اما قطعا 
معاونــت دیگــری مانند گردشــگری در همان زمان 
موضوعی داشته باشد و آن را دنبال کند در حقیقت این 
دوره ســکون هیچ وقت برای روابط عمومی ها اتفاق 

نمی افتد.
شــریان های اصلی این نبض همان دسترسی ها 
و دریافت هــای محتوایی هســتند که هــر کدام باز به 
شریان های کوچکتر و ریزتری تقسیم می شوند.  آنچه 
نیاز روابط عمومی است تا این قلب همیشه تپنده باقی 

بماند، ارتباط اســت. روابط عمومی محوری است که 
خودش روی پایه خودش بنا می شــود، اما تغذیه آن از 
نواحی مختلف اتفاق می افتد. نکته مهم آن این اســت 
که با وجود مسیر های مختلف ارتباطی روابط عمومی 

باید خودش هم بخواهد.
روابط عمومی اگر یک ساختار درونزای برونگرا 
باشــد می تواند موفق باشــد. روابط عمومی که منتظر 
باشــد بــه آن خبر بدهند و بیایند و خبــر بگیرند نمی 

تواند موفق باشد.
* ارتباط موثر و مســتمر با رسانه ها از 
جمله فعالیت های مهم و تا حدی دشوار روابط 
عمومی هاست. به نظر شما چه سازوکار هایی 
لازم اســت تا ارتباط میــان روابط عمومی و 

رسانه ها همیشگی و موفقیت آمیز باشد؟
- به شخصه معتقدم امروز جای روابط عمومی ها 
و رســانه ها عوض شده است. روابط عمومی موقعیتی 
دارد که باید ســرخط دهنده و سرمشق دهنده به رسانه 
باشــد. رســانه یک ابزار حرفه ای و تخصصی است و 
برای روابط عمومی این ابزار بسیار موثر است. متاسفانه 
ایــن روز ها بنا به دلایل مختلــف که یکی از مهمترین 
دلایل آن به دلیل رویکرد مدیران رســانه است؛ روابط 
عمومی ها پا را فراتر از حد خودشــان گذاشــته اند و 
دیکته می کنند که رســانه چه فعالیتی را انجام دهند و 

چه فعالیتی را انجام ندهند.
رسانه اگر بخواهد استقلال خودش را حفظ کند 
و موقعیــت کار حرفه ای خــودش را پیش ببرد باید از 
این فضا جدا شود و لزوما هر خبری که روابط عمومی 
تهیه و تولید می کند را بازنشر ندهد، اما متاسفانه امروز 
فعالیت و مدیریت رســانه های ما به شــکلی است که 

ناگزیر از این اقدام و رویه هستند.
اگرچه این مــورد در حوزه ما هم در حال اتفاق 
افتادن اســت و بنا بر دلایل مختلف که می تواند عدم 
توانایی رســانه برای پوشــش زوایــای مختلف یک 
موضــوع باشــد که این هم به دلیل عــدم به کارگیری 
متخصصین در این حوزه اســت و مشــکلاتی شبیه به 
اینکه تا حدی می توان به آن ها حق داد؛ اما در همین آمد 
و شد باید هر دو طرف به اخلاق حرفه ای پایبند باشند؛ 
هر چند ممکن است از نظر برخی کلیشه باشد، اما من به 
شخصه به آن اعتقاد دارم، چیزی که در درجه اول برای 
رسانه ها ضروری است و بعد هم برای روابط عمومی.

همانطور که اشــاره کردم ابزار دست یک روابط 
عمومی، رسانه است؛ چقدر خوب می شود با رسانه های 
خوب و حرفه ای کار کرد و در حقیقت ارتبط دو سویه 

این ها یکی از سازوکار مفید در این مسیر است.
اگــر اول ارتباط میان رســانه و روابط عمومی را 
تعریف کنیم بعد پروژه کاری را روی آن ســوار کنیم، 

می توانیم موفقیت هر دو را شــاهد باشیم. ممکن است 
مصادیق فکری رســانه همسو با روابط عمومی نباشد، 
امــا می تواند بــه من به عنوان ویترین ســازمان اجازه 

انتخاب بدهد.
*ارتبــاط امــروز روابــط عمومی های 
سازمان های مناطق آزاد با رسانه ها را چطور 

ارزیابی می کنید؟
- به عنوان نکته اول باید متذکر شــد که ســازو 
کار هــای ارتباطی روابط عمومی هــای مناطق آزاد با 
رســانه ها را نمی شــود صرفا از منظر یک یا دو رسانه 
بررســی کرد و مهمتر از آن اینکه سلسله مراتبی برای 
چینش مناطق آزاد مشخصا روابط عمومی های آن ها با 

رسانه ها به ناگزیر اتفاق افتاده است.
 همانطور که اشــاره کــردم روابط عمومی های 
مناطــق آزاد ناگزیــر به ارتباط با رســانه های نزدیک 
خودشــان هســتند. در مناطق آزاد ما رسانه های بومی 
وجــود دارند که ایــن روز ها به دلیــل وجود فضای 
مجازی تعداشــان بسیار زیاد شــده است و به همین 
دلیل کنترل این رســانه های محلی سخت شده است و 
نمایندگی های رسانه های سراسری در مناطق هم وجود 
دارد و خبرگزاری های رســمی و شناخته شده نماینده 
دارند که این نمایندگی وابسته به استان است و به همین 

دلیل چند لایه ارتباط شکل گرفته است.
گاهی اوقات بــرد خبر تولیدی ما در مناطق آزاد 
آن برد لازم و کافی برای رسیدن به سطح ملی را ندارد. 
روابط عمومی ها شــاید به نوعی در شــرایط دشواری 
قرار گرفته اند چرا که از ســویی باید با رســانه محلی 
بــرای مخاطب بومی کار کند و از ســوی دیگر باید با 
نمایندگان رسانه های ملی و خبرگزاری ها کار کند چرا 
که چارچوب های آن ها این را می طلبد، اما ممکن است 
یک خبر مهم به دلیل چینش آن رســانه به ســطح ملی 

نرسد.
بســیاری از اتفاقات که در مناطق آزاد می افتد با 
زحمت رســانه های محلی پوشش داده می شود و آن ها 
همیشه در کنار ما بوده اند، اما به نظر می رسد یک حلقه 
مفقــوده وجود دارد و آن لایه های مختلفی اســت که 
برای رسانه ها در نظر گرفته می شود و ممکن است یک 
خبر مهم و موثر در اقتصاد کشــور، به نظر یک سردبیر 
اولویت مهم آن رســانه نباشد و شرایط خاص موجب 

شود سهوا از اهمیت یک خبر کاسته شود.
یکی از راه هایی که به نظرم می تواند به این روند 
کمک کند این است که رسانه ها اقدام به ایجاد سرویس 
مناطــق آزاد کنند و البته این اتفاق در برخی رســانه ها 

اتفاق افتاد، اما نتیجه آنطور که در نظر داشتیم نبود.
بــه طور خلاصه باید گفــت روابط عمومی های 
مناطق آزاد ارتباط مناســبی با رسانه ها دارند، اما شاید 
چینــش حلقه های به هم پیوســته رســانه ها به خوبی 
صورت نگرفته و زنجیره به شــکل درستی وصل نشده 

است.
مناطق آزاد یک موضوع خاص اســت و با اینکه 
در این مناطق جمعیت بومی داریم که به نوعی مخاطب 
فعالیت های مناطق آزاد هستند، اما فعالیتی که در حوزه 
مناطق آزاد در حال انجام است به صورت خاص است. 
کیش و قشــم به دلیل رونق صنعت گردشگری شان از 
این خاص بودن مســتثنی هســتند. در حقیقت مناطق 
آزاد بــه دلیل موقعیت اقتصادی قرار نیســت موضوع 
عام باشد. موضوع منطقه آزاد، سرمایه گذاران و فعالان 
آن، همه خاص هستند. این گروه به همراه مردم محلی 
بخش اول مخاطبین ما هستند و گردشگران هم بخش 
دوم مخاطبان این مناطق را تشکیل می دهند که این هم 

یک دایره خاص اطلاع رسانی را طلب می کند.
ما حتی مخاطب خاص هم داریم که هم شــامل 
مســئولان و سازمان های مرتبط و مراجع تحلیل کننده 
می شــود که به شــکلی مخاطب ما هستند. برای اینکه 
بتوانیــم اطلاعات درســت به این مخاطبــان بدهیم 
فعالیت هــای خوبی در حال انجام اســت و ارتباطات 
مستمری وجود دارد و مناطق در حوزه ارتباط با افکار 
عمومی موفق عمل کرده اند. برای جذب گردشــگری 
هم فعالیت های خوبی از ســوی معاونت گردشگری 
صورت گرفته که در این زمینه هم اطلاع رســانی های 
خوبی صورت گرفته اســت که البته با شیوع ویروس 
کرونا بسیاری از برنامه ریزی ها سمت و سوی دیگری 

پیدا کرد.
آمار گردشــگری در مناطق آزاد نشــان می دهد 
کــه مناطق ما در جذب گردشــگر موفق بــوده اند و 
در ایــن زمینه کار های تبلیغاتی بســیار خوبی صورت 
گرفته که هر منطقه به فراخور موضوعات خود، اطلاع 
رســانی های لازم را انجام داده و ارزیابی ها هم نشــان 
دهنــده میزان موفقیت روابــط عمومی ها در این زمینه 

است.

عمده فعالیت  های مناطق آزاد 
توسط رسانه های محلی  پوشش 

داده می شود 
  درنا کسرایی گفت: روابط عمومی های مناطق آزاد موفق نخواهند بود مگر اینکه درک مناسبی از مردم و فرهنگ آن منطقه داشته باشند. 

روابط عمومی مناطق آزاد باید جنس جغرافیایی، فرهنگی و انسانی آن منطقه را به خوبی بشناسد، و با درک مناسب از این موقعیت، باید فرستنده و 
گیرنده خودش را با آن شرایط تنظیم کند.

مناطــق آزاد یک موضوع خاص 
است و با اینکه در این مناطق جمعیت 
بومــی داریم که بــه نوعی مخاطب 
فعالیت هــای مناطق آزاد هســتند، 
اما فعالیتــی که در حــوزه مناطق 
آزاد در حال انجام اســت به صورت 
خاص اســت. کیش و قشــم به دلیل 
رونــق صنعت گردشگری شــان از 
این خاص بودن مستثنی هستند. در 
حقیقت مناطق آزاد به دلیل موقعیت 
اقتصادی قرار نیســت موضوع عام 
باشد. موضوع منطقه آزاد، سرمایه 
گذاران و فعالان آن، همه خاص هستند. 
این گروه به همراه مردم محلی بخش 
اول مخاطبین ما هستند و گردشگران 
هم بخش دوم مخاطبان این مناطق را 
تشکیل می دهند که این هم یک دایره 

خاص اطلاع رسانی را طلب می کند.

سرویس سیاسی-  عباس سلیمی نمین 
گفــت: او هیچ وقت به تعهدات خود پایبند 
نبــوده اســت و همین موضــوع از او یک 
شخصیت غیرقابل اتکاء ساخته است. آقای 
میرسلیم نه تنها در بین سیاسی ها بلکه در میان 
مردم هم هیچ جایگاه و پایگاهی ندارد. آراء 
او در انتخابات ریاست جمهوری کمتر از آراء 
باطله بود و این نشان می دهد که مقبولیتی در 
ســطح جامعه و سیاست ندارد. جلسه اخیر 
تعــدادی از راه یافتگان مجلس یازدهم اعم 
از راه یافتگان منتســب به احمدی نژاد مانند 
نیکزاد و حســینی و نیروهای جبهه پایداری 

با مصطفی میرسلیم که در نیروهای اصولگرای سنتی می گنجد، قدری عجیب به نظر رسید زیرا 
بعد از این جلسه گمانه زنی هایی مبنی بر نزدیکی میرسلیم به چنین نیروهایی مطرح شد. حتی 
گفته شد که ممکن است میرسلیم با احمدی نژادی ها و پایداری ها بنا دارند تا به هر نحوی قالیباف 
را کنار بگذارند البته در مقابل برخی هم می گویند که جلسه اخیر صرفا برای رایزنی به منظور 

افزایش رأی نامزدهای مطرح مانند میرسلیم، حسینی و نیکزاد بوده است.
عباس سلیمی نمین، تحلیلگر سیاسی باور دارد که جلسه اخیر از اهمیت بالایی برخوردار 
نیست. او در ذکر دلایل خود گفت: »به نظر من جلسه اخیر آقای میرسلیم با برخی راه یافتگان 
مجلس یازدهم چندان اهمیتی ندارد زیرا اصلا افرادی که خود را برای ریاست مجلس مطرح 
می کنند، اندازه این پست نیستند؛ برای مثال آقای شمس الدین حسینی که اصلا سیاسی نیست 
و در دوره ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد مدتی وزیر اقتصاد بوده است یا آقای میرسلیم 
مقبولیتی برای ریاســت مجلس ندارد. حالا اینکه قبل از تشــکیل مجلس دور هم شده اند و 
سعی می کنند محفلی تشکیل بدهند، چندان قابل اعتنا نیست و هنوز وضعیت تغییری نکرده 
و مشخص است که چه کسی شانس اول ریاست مجلس است. حتی حزب مؤتلفه در دادن 
بیاینه برای حمایت از آقای میرسلیم در انتخابات هیئت رئیسه مردد است یا جوانان حزب موتلفه 
اصلا میرسلیم را قبول ندارند. او هیچ وقت به تعهدات خود پایبند نبوده است و همین موضوع 
از او یک شخصیت غیرقابل اتکاء ساخته است. آقای میرسلیم نه تنها در بین سیاسی ها بلکه در 
میان مردم هم هیچ جایگاه و پایگاهی ندارد. آراء او در انتخابات ریاست جمهوری کمتر از آراء 
باطله بود و این نشان می دهد که مقبولیتی در سطح جامعه و سیاست ندارد. در انتخابات اخیر 
مجلس هم م ؤتلفه ســهمیه ای از لیست اصولگرایان دریافت کرد و بر اساس آن سهمیه آقای 
میرسلیم توانست وارد مجلس شود. با ذکر چنین اوصافی اصلا اهمیتی ندارد که نشست او با 

یک جمعی را تحلیل کنیم یا بگوییم چه نتایجی در پی خواهد داشت«.
ســلیمی نمین در پاسخ به این پرســش که آیا احتمال دارد پایداری، احمدی نژادی ها و 
اصولگرایان سنتی مجلس بر ریاست میرسلیم توافق کنند تا قالیباف رئیس نشود، اظهار کرد: 
»اگر چنین که می گویید باشــد، باید پخته تر عمل می کردند. آقای میرسلیم که نمی تواند آقای 
قالیباف را کنار بزند. او نمی تواند حلال هیچ مشکلی باشد. تردید نکنید که مخالفان آقای قالیباف 
اگر نیروی قوی و مهمی داشتند، حتما او را به میدان رقابت می آوردند نه آنکه با میرسلیم وارد 
شوند«. او درباره اینکه وضعیت محمدباقر قالیباف در انتخابات هیئت رئیسه مجلس چگونه 
خواهد بود، گفت: »عقول و بزرگان اصولگرا و افرادی که وزن سیاسی بالایی دارند، معتقدند که 
آقای قالیباف شرایط مساعدی برای ریاست مجلس دارد؛ به همین دلیل علی رغم برخوردهای 
تند برخی اصولگرایان بزرگان جریان اصولگرایی بر صلاحیت و توانمندی آقای قالیباف تأکید 
دارند. از سوی دیگر آقای قالیباف با اصرار همین بزرگان سرلیست لیستی شد که در آن پایداری 
هم حضور داشــت وگرنه محال بود بپذیرد که نامش در کنار پایداری ها در یک لیســت باشد. 
علاوه بر همه اینها آقای قالیباف همواره و به خصوص در ایام اخیر منطقی و حساب شده رفتار 

می کند و بیش از همه صلاحیت ریاست مجلس را دارد«.
این فعال سیاسی در پایان در خصوص احتمال ادامه اختلاف طیف های اصولگرایی در 
دوران مجلس یازدهم گفت: »اختلاف ها مقوله جدیدی نیست و از گذشته و خاصه در دوران 
آقای احمدی نژاد به یاد داریم که او چه طور آقای قالیباف را تخریب می کرد و طبیعی است اکنون 
هم یاران ســابق احمدی نژاد که همان پایداری ها باشند، هنوز رسوبات احمدی نژاد درونشان 
هست و همچنان علیه آقای قالیباف می تازند. پایداری ها علی رغم آنکه پذیرفتند که در لیست 
واحد اصولگرایی باشند و تعهد دادند، عهدشکنی کردند و در فضای مجازی گفتند که به قالیباف 
رأی ندهید. از چنین نیروهایی نمی توان انتظار داشت که با شروع مجلس به اختلافات پایان 
دهند. آن سوی ماجرا هم آقای میرسلیم قرار دارد که بدعهدی او هم ثابت شده است و از یاد 
نمی بریم که او عهد کرده بود به نفع آقای رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری کنار برود اما در 
روزهای منتهی به اتنخابات گوشی خود را خاموش کرد تا کسی به او زنگ نزند و عهدش را به 
یادش نیندازد. آقای قالیباف که این طور نبوده است و هر وقت هر حرفی زده، پایش ایستاده و 
بازهم فراموش نمی کنیم او در شرایطی که رأی بالاتری نسبت به آقای رئیسی داشت به نفع او 

کنار کشید تا نشان دهد حب قدرت ندارد«.

عباس سلیمی نمین : 

حتی جوانان مؤتلفه هم میرسلیم 
را قبول ندارند

سرویس سیاسی- ســخنگوی وزارت کشور در نامه ای به نمایندگان مجلس ضمن 
اشاره به مستندات کمیسیون اصل نودم قانون اساسی درباره حوادث آبان ۹۸ نوشت: از علی 
مطهری می خواهم مدارک و اســناد مثبت ادعای خود را ارائه نماید در غیر این صورت به 
منظور صیانت از خدمات و زحمات خدمت گزاران ملت در وزارت کشور ناچار به پیگیری 

حقوقی موضوع از مراجع صالحه خواهیم بود.
علیرضا رحیمی عضو هیات رییســه مجلس شــورای اســلامی در جلسه علنی نامه 

سخنگوی وزارت کشور به نمایندگان مجلس را قرائت کرد.
ســید سلمان سامانی سخنگوی وزارت کشــور از پاسخ به ادعای مطرح شده توسط 
علی مطهری نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس درخصوص نقش 
وزارت کشــور در حوادث آبانماه ۹۸ خبر داد و اظهارداشــت: پاسخ مکتوب وزارت کشور 
در اجرای ماده ۷۴ قانون آیین نامه داخلی به هیات رییســه مجلس شــورای اسلامی ارسال و 

در صحن علنی قرائت شد.
وی با بیان اینکه انتظار این است که در بیان سخن از تریبون مقدس خانه ملت رعایت 
صداقــت و عقلانیــت همواره مدنظر بوده و هرگونه اظهارنظــر مبتنی بر اطلاعات دقیق و 
بررســی های کارشناسانه و فارغ از مسائل شخصی صورت پذیرد، افزود: حوادث آبان ماه، 
وقایع و تصمیمات پیش، حین و پس از آن، مســئله ملی و فرابخشــی اســت که هر یک از 
دســتگاههای مسئول بر اساس وظایف ذاتی پاسخگوی اقدامات خود خواهند بود. در حال 
حاضر بررسی همه جانبه موضوع توسط مقامات و نهادهای ذیربط و نظارتی انجام یافته و 

در هیچکدام از گزارش های صادره، قصور یا تقصیری متوجه وزارت کشور نشده است.
معاون هماهنگی وزارت کشور تصریح کرد: در این راستا و در ماه های گذشته مجلس 
شورای اسلامی از طرق مختلف و با استفاده از ظرفیت های قانونی متنوع نظارت بر عملکرد 
وزارت کشور و بررسی اقدامات این وزارتخانه را در دستور کار خود داشته است که تمامی 
این جلسات با استقبال و همراهی کامل مسئولان وزارت کشور و ارائه مستندات و مشارکت 

فعال آنها انجام شده است.
سامانی یادآور شد: نخستین بار در تاریخ چهارم آذر ماه در جلسه کمیسیون مشترک، 
متشــکل از اعضای دو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی و امور داخلی کشور و 
شوراها که با حضور اینجانب، معاون سیاسی و معاون امنیتی انتظامی و دبیر شورای امنیت 
کشــور برگزار شد، گزارش شرح ماوقع و اقدامات قانونی دستگاه های عضو شورای امنیت 

کشور ارائه شد.
ســخنگوی وزارت کشــور ادامه داد: سپس با ارجاع اســتیضاح وزیر کشور با محور 
حوادث آبان ماه به کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها این استیضاح در دو جلسه کمیسیون 
در تاریخ های ۱۹ و ۲۵ آذرماه بررســی شــد. این جلسات با حضور وزیر کشور و جمعی از 
استیضاح کنندگان از جمله آقای مطهری برگزار و گزارش اقدامات انجام شده و مستندات 
مربوطه ارائه شــد که در نتیجه در پایان جلســه دوم تعداد زیادی از نمایندگان امضاء کننده 

استیضاح پس از استماع گزارش، پاسخ های 
وزیر کشور را قانع کننده دانسته و امضای خود را بازپس گرفتند. لذا در همان روز، طرح 

استیضاح از نصاب قانونی افتاد و از دستور کار کمیسیون خارج شد.
معاون هماهنگی وزارت کشــور تاکید کرد: نهایتاً با دعوت رئیس کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس شــورای اسلامی در جلســه ای که با درخواست روسای ۳ فراکسیون اصلی )امید، 
مســتقلین و ولایی( برگزار شــد با حضور وزیر کشور و معاونین مربوطه گزارش جامعی از 
اقدامات و مستندات آن تقدیم شد که امیدواریم هر چه زودتر گزارش نهایی این نهاد رسمی 
منبعث از قانون اساســی جهت قرائت در صحن علنی مجلس ارائه شــود. علی ایحال آنچه 
در جلســه رســمی این کمیسیون پس از بررســی مدارک و گزارش وزارت کشور از سوی 

نمایندگان حاضر در جلسه اعلام نظر شد، کاملًا مغایر با ادعای آقای مطهری بود.
ســامانی گفت: جلســات متعدد و همچنین در مواجهات با رسانه ها اعلام کردیم که 
اقدامات وزارت کشــور در این خصوص تماماً مســتند به قانون و با رعایت موازین و اعلام 
نظر صریح در مواضع کارشناسانه بوده و مستندات موجود به مراجع رسمی خاصه مجلس 

شورای اسلامی ارائه شده است.
وی خاطرنشــان کرد: ادعای آقای مطهری نیازمند اثبات و ارائه دلیل و مدرک اســت 
بنابراین از هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی خواسته شده است از ایشان مدارک و اسناد 
مثبتــه ادعــای خود را ارائه کنند، در غیر این صورت به منظور صیانت از خدمات و زحمات 
خادمان ملت در وزارت کشور ناچار به پیگیری حقوقی موضوع از مراجع صالحه خواهیم 

بود.
پیش از این علی مطهری نماینده تهران در نطقی بیان کرد: مسئله استیضاح وزیر کشور 

در آذرماه مطرح شد. وزیر کشور مقصر حوادث آبان بود.
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: تا لحظه آخر بسیار محکم 
ایستادیم و استیضاح از حدنصاب نیفتاد. از آقای لاریجانی انتقاد می کنم، البته ایشان داماد ما 

هستند اما باید انتقاد کنم که ایشان اجازه نداد این کار انجام شود.

واکنش وزیر کشور به اظهارات مطهری درباره حوادث آبان؛

اثبات نکنید پیگیری حقوقی می کنیم

سرویس سیاسی-  مسیح مهاجری نوشت: اصل برائت، که راه را بر مجرم دانستن افراد 
قبل از اثبات جرم می بندد و حکم می کند که تمام انسان ها از هر جرمی پاک هستند مگر آنکه 
خلاف آن ثابت شود، یک اصل پذیرفته شده در تمام مکاتب حقوقی در سطح جهان است و 

ادیان نیز آن را قبول دارند.
مســیح مهاجری نوشت: اصل برائت، که راه را بر مجرم دانستن افراد قبل از اثبات جرم 
می بندد و حکم می کند که تمام انسان ها از هر جرمی پاک هستند مگر آنکه خلاف آن ثابت شود، 
یک اصل پذیرفته شده در تمام مکاتب حقوقی در سطح جهان است و ادیان نیز آن را قبول دارند.
قانون اساســی نظام جمهوری اســلامی ایران در اصل ۳۷ با صراحت تمام مقرر داشته 
است: »اصل، برائت است و هیچکس از نظر قانون مجرم شناخته نمی شود مگر اینکه جرم او 

در دادگاه صالح ثابت گردد.«
اینکه به اصل برائت چقدر عمل می کنیم، موضوع مهمی است که بسیاری از مشکلات 
امروز جامعه ما به آن مربوط می شــود. در احراز صلاحیت ها این اصل، کاربرد زیادی دارد و 
چون استفاده صحیح از آن دست کسانی که می خواهند سلیقه ای عمل کنند را می بندد، عنوان 
»عدم احراز« را جایگزین آن کرده اند و با اســتفاده از این عنوان جعلی، خود را از پای بندی به 

اصل برائت نجات داده اند.
البته آنها تصور می کنند خود را نجات داده اند ولی واقعیت اینست که هم خود را و هم 
کشــور و ملتی را از مهم ترین اصل عقلی و شــرعی و اخلاقی دور می نمایند و مهم تر اینکه 

بنیانی ترین پایه اعتقادی مردم را که »عدالت« است خدشه دار می کنند.
عدالت، فقط اقتصادی نیســت. سیاست، اخلاق، قضاء و اجتماعیات، عرصه های مهم 
عدالت هســتند و یک جامعه فقط هنگامی از عدالت برخــوردار خواهد بود که در تمام این 

زمینه ها عادلانه رفتار شود.
نکته بســیار مهم اینست که اخلاق در رتبه ای بالاتر از عدالت قرار دارد و به همین دلیل 
توصیه های اخلاقی اســلام، از اصل برائت هم فراتر می رونــد. در روایات اخلاقی منقول از 
پیشوایان معصوم داریم که فرموده اند: »ضَعْ أمرَ أخیکَ علی أحسَنهِِ« یعنی آنچه از برادر دینی تان 

سر می زند را با بهترین برداشت ممکن تفسیر کنید.
اصل برائت فقط می گوید کسی را بدون آنکه جرم او به اثبات رسیده باشد، مجرم ندانید، 
ولی این توصیه اخلاقی دینی می گوید نه تنها به کسی بدبین نباشید و نه تنها به همه خوشبین 

باشید، بلکه این خوش بینی را به بالاترین مرحله ممکن برسانید.
شوربختانه باید اعتراف کنیم که امروز ما از جامعه ای با این ویژگی ها برخوردار نیستیم. 
نگاه ها به همدیگر به جای اینکه بهترین نگاه باشد، بدترین نگاه است. متأسفانه در این روش 
انحرافی فرقی میان اصلاح طلب و اصولگرا وجود ندارد، هردو عینک های تیره ای بر چشمان 
خود گذاشته اند و همه چیز طرف مقابل را سیاه  و تیره و تار می بینند گوئی که هیچ نقطه سفیدی 
در پرونده ها وجود ندارد! همین نگاه سیاه حداکثری و منازعات دائمی میان رقبای سیاسی که 

نتیجه این نگاه است، راه را برای انواع مفاسد باز کرده و به اعتقادها و امیدها لطمه زده است.

انتقاد تندمسیح مهاجری از
 شورای نگهبان

سرویس سیاسی- فعال سیاسی نزدیک به احمدی نژاد گفت: آنهایی که روزی از همکاران 
آقای احمدی نژاد در دولت نهم و دهم بودند و به مجلس راه یافتند گروه آقای احمدی نژاد نیستند 

اما ممکن است تقارب هایی را با آقای احمدی نژاد داشته باشند مثل آقای حسینی.
دوره یازدهم مجلس شروع نشده اما منتخبانش با پیچیدگی های سیاسی در حال دست و 
پنجه نرم کردن هستند. محمدباقر قالیباف روزی که در ستاد انتخابات نام نوشت هیچ گاه تصور 
نمی کرد در چند روز مانده به آغاز کارش در نهادقانونگذاری با چالش های جدی برای رسیدن 

به کرسی ریاست مواجه شود.
اخبار حکایت از آن دارد ســتاره اقبال محمدباقر قالیباف در یک هفته مانده به انتخابات 
هیأت رئیسه مجلس رو به افول است و رقبا توانسته اند یک امر نشدنی را شدنی کنند و با هم 
برای »نه به قالیباف« همپیمان شوند. در این میان خبرها از جلسات هرروزه شمس الدین حسینی 
در دفتــر احمدی نژاد حکایت می کند و این یعنی ورود احمدی نژاد به چینش اعضای هیأت 
رئیسه مجلس و کمیسیون های تخصصی. البته گرچه بهمن شریف زاده فعال سیاسی نزدیک به 
احمدی نژاد نشست این روزهای شمس الدین حسینی با احمدی نژاد را نه تأیید و نه تکذیب 

کرد اما گفت »جلسات شمس الدین حسینی با احمدی نژاد مسبوق به سابقه است«.
بهمن شریف زاده درباره ائتلاف پایداری، میرسلیم و احمدی نژادی ها مقابل قالیباف گفت: 
همکاران آقای احمدی نژاد در دولت نهم و دهم که امروز به مجلس یازدهم راه پیدا کردند، گرچه 

رویکرد عدالتخواهی دارند اما مبانی تفکر بهار متفاوت با مبانی آنهاست.
وی افزود: آقای قالیباف فردی عدالت طلب نزد جامعه شــناخته نمی شــود. خصوصا با 
مواردی مثل املاک نجومی که درباره دوره مدیریت آقای قالیباف در شهرداری مطرح می شود، 
نــه تنهــا آقای قالیباف را از حوزه عدالتخواهی خارج می کند بلکه می توان گفت جریان های 

عدالتخواهی با تفکر آقای قالیباف مخالف هستند و با او سازگاری ندارند.
فعال سیاسی نزدیک به محمود احمدی نژاد یادآور شد: دولت آقای احمدی نژاد عدالت 
محور و دنبال برقراری عدالت بود، طبیعتا اعضای کابینه او با همین خصیصه شناخته می شوند. 
جبهه پایداری نیز همیشــه شــعارش حمایت از عدالت است و در واقع خود را با عنوان حامی 
عدالت به جامعه شناسنده است بنابراین وقتی این دو مجموعه در برابر آقای قالیباف قرار بگیرند، 

در نهایت باید دید رأی اکثریت مجلس به طرف عدالتخواهان خواهد بود یا آقای قالیباف.
وی درباره هدف جلسات این روزهای شمس الدین حسینی در دفتر محمود احمدی نژاد 
اظهار کرد: آقای احمدی نژاد قبل انتخابات مجلس اعلام کرد »در انتخابات نه گروهی دارد و نه 
از گروهی حمایت می کند« لذا آنهایی که روزی از همکاران آقای احمدی نژاد در دولت نهم و 
دهم بودند و به مجلس راه یافتند گروه آقای احمدی نژاد نیستند اما ممکن است تقارب هایی را 

با آقای احمدی نژاد داشته باشند مثل آقای حسینی.
شریف زاده بیان کرد: آقای شمس الدین حسینی قربت های زیادی از نظر فکری با آقای 
احمدی نژاد دارد. البته خبر رفت و آمد او به دفتر آقای احمدی نژاد را نه تأیید و نه تکذیب می 
کنم اما آقای شمس الدین حسینی بعد از دولت احمدی نژاد رفت و آمدهایی به جلسات فکری 
آقای احمدی نژاد داشت و شخصیت خوش فکری است. وی افزود: البته تفکر بهار فراجناحی، 
بازتر و فراگیرتر اســت که در چارچوب اصولگرایی و اصلاح طلبی حصر نمی شود و معتقد 
است همه افکار جامعه باید در تعامل با هم جامعه را رو به رشد جلو ببرند و هیچ کس مانع از 

اندیشه و سلیقه دیگری نمی شود به همین خاطر از تنگ نظری جریانات فاصله گرفته است.

بهمن شریف زاده فعال سیاسی نزدیک به احمدی نژاد: 

احمدی نژادی ها و پایداری ها 
عدالتخواه  هستند اما قالیباف نه


